

## EDİTÖRDEN

Rahmân ve Rahîm olan Allah'ın adıyla,

İslamî ilimler içerisinde önemli bir yer tutan Hadis ve Sünnet sahasında kaliteli ve ilmi çalışmaları neşretmeyi hedef edinmiş olan HADITH'in ikinci sayısını yayınlamış bulunmaktayız. Son yıllarda Türkiye ve dünyada hadis ilimleri ile ilgili çok sayıda merkezde çalışma ve araştırmalar yapılmaktadır. İlim âleminin yapılan bu çalışmalardan haberdar edilmesi; ortaya çıkan sonuçlardan istifade edilerek şimdiye kadar oluşmuş ilmi mirasın daha ileriye taşınması bakımından, benzerlik ve tedahüllerin önlenerek iş ve zaman kaybının önüne geçilmesi açısından fevkalade önemlidir. HADITH bu amaçları gerçekleştirmek için büyük bir ekip olma yolunda emin adımlarla ilerlerken, uluslararası dizin ve platformlardan kabul almaya da devam etmektedir.

İlmi araştırmaların, alanında ihtisas sahibi ve çalışmaları bulunan hakemlerin incelemesinden titizlikle geçirilerek yayına hazır hale getirilmesi; Türkçe, Arapça ve İngilizce dillerinde yaklaşık iki sayfalık geniş özetlerle yayımlanarak tüm dünyada tanıtımının sağlanması, hem yazarlar hem de editörler için yorucu bir süreci doğurmaktadır. Bu sebeple dergimize bu sayı için Türkiye içinden ve dışından toplam on adet araştırma makalesi, birer adet de tercüme ve kitap tanıtımı gelmiştir. Derginin yayın ilkeleri göz önünde bulundurularak yürütülen süreçler sonucunda araştırma makalelerinin dördü reddedilmiş; altısı ise yayımlanmaya hak kazanmıştır.

Bu sayımızda yayımlanmaya hak kazanan “Gençliğin Sosyal Problemleri Çerçevesinde Hz. Peygamber'in Eğitim Anlayışı ve Uygulama Örnekleri” başlıklı makalesinde Murat Kaya, gençlerin sorunlarına ve bunların çözümüne dair Nebvî tecrübelerin neler olduğuna değinmiştir. İbrahim Saylan “Esbâbu Vurûdi'l-Hadisın Tarihçesi ve Literatürü” başlıklı çalışmasında esbâbu vurûdi'l-hadis ilminin tarihsel süreç içerisinde geçirdiği evreler ve bu ilmin literatürü hakkında bilgi vermeye çalışmıştır. Nizamettin Çelik “Hz. Peygamber'in (sav) Diplomatik İlişkilerinin Mahiyeti ve Temel Hedefi” adlı çalışmasında Hz. Peygamber'in etrafındaki kabile, ulus ve devletlerle kurduğu diplomatik ilişkilerin mahiyeti ve hedeflediği neticeler üzerinde durmuştur. Abdulvahap Özsoy İngilizce hazırlamış olduğu “Muhammed Awwamah's Critical Edition of Tadreeb al-Rawi or Reconstruction of a Book” adlı makalesinde çağdaş âlimlerden Muhammed Avvame'nin Tedribu'r-râvi tahkiki çerçevesinde yapmış olduğu tahkik ve ortaya koymuş olduğu bilimsel perspektif üzerinde durmuştur. Veysel Özdemir Arapça hazırlamış olduğu “النموذج الفريد لإخراج العالم الإسلامي من أزمته القيادية - قيادة محمد رسول الله صلى الله عليه وسلم نموذجاً” adlı makalesinde toplumun her kesiminden insanlara örnek olarak onları yönetme ve liderlik etme krizinden çıkaracak eşsiz model olan Hz. Peygamber'in liderliğinden bahsetmiştir. Abdusselâm el-Hâdî (Abdalsalam Alhada) ise “الهدى النبوي”

”بني الرباط وتحصين الوطن من المخاطر“ başlıklı Arapça makalesinde vatanın savunulması ve sınırlarının korunması noktasında Nebevî yol ve yöntemlere değinmiştir.

Hafize Yazıcı M. J. Kister’in “You shall only set out for three mosques: A Study of an Early Tradition”, adlı makalesini “Sadece Üç Mescid İçin Yolculuğa Çıkınız: Erken Tarihli Bir Rivayet Üzerine Çalışma” başlığı altında Türkçeye çevirmiştir. Yusuf Oktan ise Ebû'l-Fazl İbnü'r-Rızâ el-Burkaî'nin İmâmiyye Şî'ası'nda önemli bir kaynak olan eseri “Usûlü'l-Kâfi” yi tahlil ve tenkit eden ‘Ard Ahbâr Usûl ber Kur’ân ve ‘Ukûl adlı kitabın tanıtımını yapmıştır.

İkinci sayısını yayınladığımız HADITH’in Hadis ve Sünnet alanına katkısının artarak devam etmesini Yüce Allah’tan niyaz ederek, Hadis alanıyla ilgili nitelikli ve orijinal ilmî çalışmalara kapımızın daima açık olduğunu belirtiriz.

HADITH Editörler Kurulu

## EDITORIAL

In the name of Allah, the Most Gracious, the Most Merciful,

We have published the second issue of HADITH with the aim of disseminating quality scientific studies in the field of hadith and sunnah, which occupy a significant place among Islamic sciences. In recent years several studies and researches have been conducted in various venues in Turkey and in the World. It is of utmost importance that people of the scientific realm be informed of those studies and that they make use of the scientific legacy to improve and convey it to the future and also that we avoid wasting time and work by preventing overlapping in studies. HADITH, while getting acceptance from international indices and platforms, takes firm step forward to become a great team to achieve above mentioned goals.

Preparing manuscripts through a meticulous process of review by specialist referees for publication; and writing about two page extended abstracts for each manuscript in Turkish, English and Arabic whereby the articles could be accessed all over the world is a weary task for both the editors and authors. For this issue ten research manuscripts, one translation and one book review have been submitted to our journal by authors in and outside Turkey. Four of the manuscripts have been rejected following the review processes based on the journal's publication principles; six of the manuscripts have been accepted for publication.

In this issue with the article titled "The Holy Prophet's Sense of Education and Examples of Practice within the Frame of the Social Problems of Youth" Murat Kaya elaborates on the problems of youth and the Prophetic experience to solve these problems. Ibrahim Saylan with his article titled "The Literature and History of Asbāb al-Wurūd al-Ḥadīth" handles the phases asbāb al-wurūd has gone through and the literature on asbāb al-wurūd. With the article titled "The Prospect of the Diplomatic Relations of the Prophet Mohammad (Pbuh)" Nizamettin Çelik aims to reveal the nature of diplomatic relations the prophet established with other tribes, nations and states and the consequences of those relations. In his article written in English with the title "Muhammed Awwamah`s Critical Edition of Tadreeb al-Rawi or Reconstruction of a Book" Abdulvahap Ozsoy elaborates on the verification of *Tedribu'r-râvi* by contemporary scholar Muhammed Awwame and his scientific perspective as seen in the verification study. In his Arabic article titled "The Only Model That Will Rescue the Islamic World from the Crisis of Management/Leadership: Leadership of the Prophet's Example" Veysel Ozdemir discusses the Prophet's leadership who is a unique model to lead people from all sections of the society and rescue them from a leadership crisis. In the Arabic article titled "The Prophet's Gift in Rabat and Immunization of the Homeland from the Dangers" Abd Alsalam Alhada handles the Prophetic ways and methods in defending the homeland and the borders of the country.

Hafize Yazıcı translated M. J. Kister's article titled "You shall only set out for three mosques: A Study of an Early Tradition" from English into Turkish. Yusuf Oktan reviewed the book titled *Ard Ahbâr Usûl ber Kur'ân ve 'Ukûl*, which analyzes and criticizes *Usûlü'l-Kâfi*, a book written by ise Ebû'l-Fazl İbnü'r-Rızâ el-Burka'î and an important reference book for Imamiyye's Shia.

We pray to Allah that with this second issue of HADITH our contribution to the field of hadith and sunnah carries on with expansion; we also would like to declare that we always welcome quality and original manuscripts on hadith.

Editorial Board of HADITH

## بسم الله الرحمن الرحيم

هدفنا من نشر العدد الثاني في مجلة الحديث هو حجز مكانٍ في الساحة العلمية الفاعلة؛ ذات التأثير في دراسات الحديث والسنة النبوية، ففي السنوات الأخيرة ظهر في تركيا والعالم الإسلامي كثير من مراكز البحث العلمي والدراسات العلمية، مما أوجب إيصالها للباحثين والعلماء في الساحة العلمية الحديثة، وكان من الأهمية بمكان مشاركة هذه المعارف والدراسات، وسعيًا لعدم تشابه وتكرار بعض الدراسات وضياح الوقت جاءت مجلة بحوث الحديث الدولية كمجلة وفريق متكامل للوصول إلى هذه الأهداف، وما زالت المجلة تسعى إلى توسعة الاعتراف بها حتى تكون مجلة دولية معتمدة -عن قريب إن شاء الله-

وبالنسبة للبحث العلمي فقد اعتمدت المجلة محكمين من ذوي الخبرة والاختصاص الدقيق لمراجعة الأبحاث وتحكيمها، حيث تم نشر جميع الأبحاث بملخصاتها الموسعة بلغات ثلاث "التركية، والعربية، والإنجليزية"، بما يقارب صفتين لكلٍ ملخص، وذلك لإيصالها إلى أطراف الدنيا ونشرها قدر الإمكان بين الباحثين، حيث عمل المحررون والباحثون على هذا الأمر بشكل دقيق، ووصل في هذا العدد إلى المجلة عشرة أبحاث ودراسات علمية من داخل تركيا وخارجها، منها ترجمة واحدة، وتعريف بكتاب، وتم رفض أربعة أبحاث بناء على رأي المحكمين المختصين، وقبول ستة مؤهلة منها.

وفي هذا الإطار تم قبول نشر البحث باللغة التركية والموسوم بـ: (التعاليم النبوية في حلّ مشاكل الشباب الاجتماعية)، للدكتور مراد كايا، حيث بيّن الباحث فيه المشكلات الاجتماعية التي تواجه الشباب والمنهج النبوي التطبيقي لمواجهتها وحلّها، وجاء البحث الثاني للدكتور إبراهيم سايلان بعنوان: (تاريخ أسباب ورود الحديث ومصنفاته)، حيث أعطى لمحة ضمنها بمعلومات قيمة عن سير تاريخ هذا العلم ومصنفاته، وكتب الباحث د. نظام الدين تشليك بحثاً بعنوان: (علاقات النبي صلى الله عليه وسلم الدبلوماسية -خصائصها وأهدافها)، تحدث فيه عن علاقات النبي صلى الله عليه وسلم مع القبائل والدول المجاورة له، وعن كيفية تواصل النبي صلى الله عليه وسلم معهم، وجاء بحث د. عبد الوهاب أوزسوي باللغة الإنجليزية بعنوان: (تحقيق محمد عوامة لتدريب الراوي وإعادة بناء كتاب)، حيث ركز الباحث فيه على منهج أحد المعاصرين وهو الشيخ محمد عوامة - في تحقيقه لكتاب "تدريب الراوي" للسيوطي، وعلى جموده في خدمة الكتاب، وكتب الباحث د. أويسال أوزدمير بحثاً باللغة العربية بعنوان: (النموذج الفريد لإخراج العالم الإسلامي من أزمتته القيادية - قيادة محمد رسول الله صلى الله عليه وسلم نموذجاً)، حيث بيّن الباحث فيه إمكانية اتّخاذ النبي صلى الله عليه وسلم نموذجاً يحتذى به في قيادة الناس في كل زمان خاصة في زمننا للخروج من الأزمات، وقدّم الباحث د. عبد السلام الهادي بحثه باللغة العربية والمعنون: (الهدى النبوي في الرباط وتحصين الوطن من المخاطر)، حيث تطرّق إلى حدود الوطن ومفهومه ومنهج النبي صلى الله عليه وسلم في حماية الوطن والمواطنين.

وقدّمت الباحثة حفيظة يازجي ترجمة بحث الكاتب "M.J. Kister" إلى اللغة التركية، والمعنون بـ: (الرحلة إلى المساجد الثلاثة: سرد تاريخي مبكر لروايات الحديث)، وأخيراً قام الباحث يوسف أوكنان بالتعريف بكتاب لأبي الفضل بن الرضا البركائي (الذي تحول من المذهب الشيعي إلى مذهب أهل السنة)، وكتابه بعنوان: (عرض أخبار أصول بر قرآن وعقول)، حيث جاء هذا الكتاب لتحليل ونقد كتاب "أصول الكافي" الذي يُعد من أهم أصول الشيعة، فقام الباحث بالتعريف بالعالم وكتابه.

وبناء على ما سبق صدر العدد الثاني من مجلة "بحوث الحديث الدولية" ولله الحمد، سائلين المولى عز وجل أن يعيننا على دوام التقدم والانفتاح على الساحة العلمية في دراسات الحديث والسنة النبوية، مؤكداً أن المجلة تقبل الأعمال العلمية المبتكرة والحديثة للعمل على نشرها.

والحمد لله رب العالمين.

هيئة التحرير